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قراردادهای جدید نفتی با حضور 137 شرکت از 45 کشور در  تهران رونمایی شد 

آغاز مسابقه سرمایه گذاری در تهران

یکشنبه 8 آذر 1394 | سال سوم | شماره 725  4

شهروند|  ترافیک خیابان منتهی به سالن اجلاس 
سران در منطقه ولنجک تهران برای همه خسته کننده 
شده بود. برخی ترجیح می دادند از ابتدای خیابان بقیه 
مسیر تا در ورودی را پیاده بروند. مراسم رونمایی ازمدل 
قراردادهای جدید نفتی IPC بسیار شلوغ تر ازحد تصور 
بود. 137 شرکت خارجی از 45 کشور جهان روز گذشته 
هیات های خود را به این کنفرانس فرستاده بودند. این 
درحالی بود که طی روزهای قبل 30 کشور برای حضور 
دراین کنفرانس اعلام آمادگی کــرده بودند، اما تعداد 
شرکت های شرکت کننده دراین کنفرانس از استقبال 
قابل توجه خارجی ها حکایت می کرد تا درکنار یکدیگر 
هدفگذاری جذب 25 میلیارد دلار سرمایه خارجی را در 
پروژه های نفت و گاز ایران محقق کند. در ابتدا قرار بود 
این رونمایی در لندن و سپس درتهران انجام شود، اما 
با تغییراتی که درنحوه رونمایی از این قراردادها اعمال 
شد، رونمایی اولیه از قراردادهای نفتی درتهران انجام 
شــد و پس از آن قرار اســت در بهمن ماه امسال لندن 
میزبان کنفرانس دیگری برای قراردادهای نفتی جدید 
ایران باشد. رونمایی از این قراردادها در آستانه لغوشدن 
تحریم ها، شرکت های بسیاری را به آغاز فعالیت دوباره 
درایران راغب کرده است. باتوجه به کاهش قیمت نفت 
و انبوه ذخایر»ایران بدون تحریم« سرمایه گذاری جذابی 
است که به راحتی نمی توان از آن گذشت. به خصوص 
آن که فرصت هایی در همه بخش ها وجود دارد. شــل، 
توتال، انی، لوک اویل، وینترشال، سینوپک، کوگاز، دی 
ان او، تره وی، وود ســاید، پتروناس، پرتامینو اندونزی، 
پی جی اس سی ازجمله شرکت هایی هستند که در این 

کنفرانس 2روزه شرکت کرده اند.
 قراردادهای نفتی وسیله ای

 برای ترمیم روابط با جهان
 در آغاز این کنفرانس »سیدمهدی حسینی« رئیس 
کمیته بازنگری قراردادهای نفتی با اشاره به این که پس 
از روی کارآمدن دولت یازدهــم و با امید لغو تحریم ها 
کمیته ای برای بازنگری قراردادهــای نفتی در وزارت 
نفت تشکیل شد، مهم ترین اهداف کنفرانس تهران را 
گردهمایی شرکت های داخلی و بین المللی و توسعه 
ظرفیت موجود در بخش نفت و گاز ایران عنوان کرد. وی 
گفت: در این گردهمایی علاوه برآشنایی بیشتر با مدل 
جدید قراردادهای پروژه های بالادســتی صنعت نفت 
و گاز ایران، فرصت های ســرمایه گذاری در بخش های 
نفت و گاز ایران و توانایی های فنی داخلی ایران تشریح 
می شــود. او در ادامــه افزود: مســئولیت بین المللی، 
الزام هــای اقتصادی و گســترش بازار و اثربخشــی 
بین المللی از ضروریات توسعه ظرفیت موجود در بخش 

نفت و گاز ایران است.
وی انتقال فناوری های پیشــرفته و اثبات شــده و 
بومی سازی آنها، جذب اعتبار و سرمایه های لازم برای 
توســعه و ارتقای ظرفیت ها دربخش های نفت و گاز 
و بین المللــی کردن ظرفیت های داخلــی را از اهداف 

تدوین و معرفی مدل جدیــد قراردادهای نفتی عنوان 
کرد و افزود: مدل جدید قراردادهای نفتی وسیله ای برای 

ترمیم روابط با جهان صنعتی است.
تحریم نفت به ضرر مصرف کننده است

پس از سیدمهدی حسینی، »بیژن زنگنه« وزیر نفت 
کشورمان طی ســخنانی اصول مهم برنامه های آتی 
وزارت نفت را تشــریح کرد و گفت: گسترش اکتشاف، 
بالابــردن ظرفیت تولید نفت و گاز، افزایش مســتمر 
ضریب بازیافــت از مخازن، ارتقــای فناوری های ملی 
و تقویت ظرفیت های ایرانــی غیردولتی برای حضور 
در فعالیت هــای صنعت نفت، 5 اصــل مهم حاکم بر 
برنامه های وزارت نفت خواهد بود. اکنون زمان مناسبی 
است که تحریم های ســتمگرانه علیه ایران برداشته و 
یک بار دیگر ثابت شــود تحریم ها علیه جریان نفت به 
ضرر مصرف کننده و تولید کننده است و نفت را نباید با 

نگرش سیاسی مورد تهدید و تحریم قرار داد.
 7٠ درصد نفت و گاز قابل استحصال 

به تولید نرسیده است
»رکن الدین جوادی« مدیرعامل شــرکت ملی نفت 
ایران نیز در ادامه این کنفرانس با اشاره به 345 میلیارد 
بشــکه ذخایر نفت و گاز قابل استحصال درکشورمان 
به عنوان بزرگترین دارنده منابع نفت و گاز جهان گفت: 
در این کنفرانس تلاش می شود سوالات و ابهاماتی که 
برای حاضران در زمینه قراردادهای جدید مطرح است، 
توضیح داده شده و موشکافی شود و همکاران در وزارت 
نفت آمادگی دارند پیشــنهادهای اصلاحی را بشنوند، 
به بحث بگذارند و درنهایت آنها را جمع بندی کنند تا 
مجموعه این موارد در تکمیل و شفاف سازی و اصلاح 
قراردادها به کار گرفته شود.  او افزود: براساس قانون از 
سهم هر قرارداد 51 درصد باید به شرکت ایرانی، تولید 
ایرانی و نیروی ایرانی داده شــود. این درحالی است که 
هم اکنون سهم ساخت داخل بالای 68 درصد تاکنون 

تحقق یافته است. برهمین اســاس ما از شرکت های 
طرف قرارداد می خواهیم که ســهم ساخت داخل را از 
حداقل 70 درصد آغاز کنند و آن را به 80 درصد برسانند.

حاشیه های اجلاس و استقبال اروپایی ها 
درحاشیه رونمایی از قراردادهای جدیدIPC  صنعت 
نفت ایران، »رضــا پدیدار« رئیس انجمن ســازندگان 
تجهیزات صنعت نفت ایران ســرمایه گذاری در ایران 
را بســیار جذاب خوانــد. او درباره میزان اســتقبال 
شــرکت های خارجی از کنفرانس IPC به »شهروند« 
گفت:  بیشترین میزان اســتقبال از کنفرانس ازسوی 
شرکت هایی انجام شــده که در اتحادیه اروپا فعالیت 
می کنند. دراین کنفرانس بالاترین اســتقبال ازسوی 
شرکت هایی از آلمان، فرانسه و ایتالیا صورت گرفته است 
و کشورهای اسکاندیناوی، انگلیس، اسپانیا و یونان از نظر 
استقبال در رتبه های بعدی قرار می گیرند. همچنین 
کشــورهای دیگری مانند ژاپن، کره و چین استقبال 

خوبی از این کنفرانس کرده اند.
پدیدار در پاســخ به این ســوال که همکاری با چه 
کشورهایی به سود ماست، به »شــهروند« گفت: امروز 
دستاوردهای بشر به طور متناســب توزیع شده است. 
یعنی اگر فنــاوری خاصی مورد نظرتان باشــد، در هر 
نقطه ای از جهان می توانید آن را بیابید. بنابراین نمی توان 
به طور دقیق گفت که همکاری با کشور یا شرکت خاص 
به سود ماست. برد ما انتخاب مناسب برای کار مناسب 
است. دوم عملی کردن به تعهدات و سوم بحث نظارت 
مداوم اســت. درصورتی که این نظارت باشد، تفاوتی 
نمی کند از کدام کشور سرمایه گذار در ایران همکاری 
کند.  رئیس انجمن سازندگان تجهیزات صنعت نفت 
ایران همچنیــن درجمع خبرنــگاران گفت: به دلیل 
کاهش قیمت نفت هزینه سرمایه گذاری درکشورهای 
تولید کننده بسیار کاهش یافته است. همین امر ظرفیت 
اجرای عملیات و ساخت درکشورهای تولید کننده نفت 

وگاز را افزایش داد و باعث شــد ظرفیت شرکت ها آزاد 
شود. او با اشاره به فرصت سازی کنونی در صنعت نفت 
و گاز اظهار کرد: به دلیل همین فرصت های ایجادشده، 
خارجی هــا اکنون بــا بهترین پیشــنهادها آمده اند. 
شرکت های خارجی برای اجرای پروژه مشتاق هستند. 
ما نیز خواهان رقابت هستیم و نمی خواهیم اصل رقابت 
از بین برود، زیرا ممکن اســت کارهای پست و کوچک 
را به ما بدهند. به همین دلیل گروه های کالایی مان را 
طبقه بندی کردیم. ظرفیت تولید و ساخت پیچیده ترین 
کالاها و تجهیزات صنعت نفت در داخل کشــور وجود 
دارد که البته این ظرفیت ها متفاوت است. در گروه هایی 
که ظرفیت تولیدمان کم اســت، قصــد افزایش آن را 
داریم و در گروه هایی که ظرفیت تولیدمان بالاســت، 
تمایل داریم آن را بهبود بخشیم و شاخص های نوآوری 

خلاقیت و استانداردها را به آنها اضافه کنیم. 
 تیغ دولبه سرمایه گذاری در ایران

در همهمه جمعیتی که در سالن سران اجلاس بودند، 
مرد خارجی با موهای کم پشت سفید، جلوی دوربین 
خبرگزاری خارجی ایستاده بود و به سوالات گزارشگر 
پاســخ می داد. او »بیون اورســین هولم« نام داشت و 
رئیس شرکت نروژی Global Gas services بود. 
این شرکت بین سال های 2000 تا 2005 در پروژه ای 
مشترک واقع در خلیج فارس و دریای عمان با شرکت 
نفت ایــران همکاری داشــته اما به دلیــل تحریم ها 
مجبور به رهاکــردن فعالیت های خود شــده بود. به 
گفته اورسین هولم، این شرکت اکنون به 19 شرکت 
بین المللی خدمات ارایه می کند که همه آنها تمایل به 

سرمایه گذاری در ایران دارند. 
 او درباره کنفرانــس و مدل جدید قراردادهای نفتی 
ایران اعتقاد دارد که تابســتان امسال درکنفرانسی در 
لندن تا حدودی با قراردادهای جدید آشــنا شدم. این 
سیستم جدید بسیار مورد قبول است، زیرا این قراردادها 
شباهت زیادی با قراردادهای مشارکتی دارد که در اروپا 
اجرا می شود و برای شرکت های پیمانکار بسیار جذاب 

است.
او درباره تیغ دولبه ســرمایه گذاری خارجی در ایران 
به »شهروند« گفت: با توجه به قراردادهای جدید تصور 
می کنم ایران کم وبیش می تواند به ســرمایه مورد نیاز 
خود دست یابد. این درحالی است که برخی شرکت های 
بزرگ خدمات مهندسی تصور نادرستی از این قراردادها 
دارند. آنها تصور می کنند وارد ایران می شوند و پس از 
سرمایه گذاری می توانند دستمزد خود را به دلار دریافت 
کنند. اما این تصور تا حدودی نادرست است. تصور من 
این است که سرمایه گذار می تواند مثلا مبلغ یک میلیارد 
یورو در ایران سرمایه گذاری کند، اما باید فناوری و پول 
جهت اجرای پروژه را نیز فراهم کند. در این حالت دولت 
به او پول نقــد پرداخت نمی کند بلکه به صورت کالا به 
کالا با او معامله می کند. دولت به جای دستمزد به آنها 

نفت خام می دهد. 

بودجه  سال 95 امروز درهیأت وزیران 
رأی گیری می شود 

سازمان حفظ نباتات: واردات گیاهان تزیینی 
چینی ممنوع است

اعزام رایزنان بازرگانی به آمریکا منوط به 
تصمیم گیری در سطح کلان شد

 هفته نامه تاجیک: همکاری  اقتصاد ایران
 و روسیه با سفر پوتین بیشتر می شود

 منطقه آزاد قشم: فرانسه، ایتالیا، اسپانیا 
و آلمان در این جزیره سرمایه می آورند

مبادلات تجاری ایران- تایلند 4برابر می شود

 سرمایه گذاری 15٠ میلیون دلاری چینی ها 
در منطقه ویژه اقتصادی سلماس

شرکت پشتیبانی امور دام: خرید بیش از 
3 هزار تن مرغ از مرغداران

روز گذشته تحویل خودروهای وام ۲5 میلیون 
تومانی آغاز شد

اتحادیه دامداران: تولید گوشت قرمز 
یک میلیون و 3٠٠ هزار تن است

انجمن صنایع قند و شکر: بدهی 75٠ 
میلیاردی انجمن به چغندرکاران

رئیس کنفدراسیون صادرات: کارت اعتباری 
خرید نیازمند کارشناسی بیشتر است

دستورالعمل تخصیص ۲1٠٠ میلیارد تومان 
برای آبرسانی به روستاها نهایی شد

بدون شرح

گزیده خوانی

ویژه

  بازبینــی قانون مالیات بــر ارزش افزوده|  
رمضانعلی سبحانی فر، سخنگوی کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس گفت: قانون مالیات بر ارزش افزوده 
درمجلس و کمیسیون های مربوطه بازبینی می شود. 
نارضایتی بخــش اصناف و تولید کشــور از اجرای 
قانون مالیات بر ارزش افزوده بجا و قابل توجه است. 
فرآیندهای اجرای این قانون باید در قالب سیســتم 
مکانیزه اخذ مالیات اجرا شــود. چــون این فرآیند 
تکمیل نیســت، مالیات بر ارزش افــزوده گاهی در 
 چند نوبت از تولیدکننده، فروشنده و مصرف کننده

 گرفته می شود. 

  ســهام عدالت مافیا ندارد|  میرعلی اشــرف 
پوری حســینی رئیس ســازمان خصوصی سازی 
در واکنش به برخی اخبار مبنی بــر وجود مافیای 
250نفره در هیات مدیره شرکت های واگذاری سهام 
عدالت گفت: ما تأیید نمی کنیم که مافیایی وجود 
دارد و تخلفی سر زده است. شرکت های سرمایه گذار 
استانی و شــرکت های تعاونی شهرستانی واگذاری 
ســهام عدالت 10 ســال قبل به وجود آمدند و در 

به وجود آمدن آنها دولتی های وقت سهم داشتند. 

  پرداخت، معادل ریالی اسناد خودروسازان| 
محمدعلی کریمی مدیــرکل روابط عمومی بانک 
مرکزی با بیان این که بانک های سپه و تجارت بخشی 
اســناد فروش خودرو را ارسال کرده اند، گفت: بانک 
مرکزی هم همان روز معادل ریالی اسناد ارایه شده 
را به این دوبانک اعطا کرد. نخستین اعتبار تسهیلات 
خرید خودرو روز چهارشــنبه اعطا شد. این دوبانک 
بخشی از اسناد خرید خودرو را به بانک مرکزی ارایه 
کردند و بانک مرکزی هم همــان روز معادل ریالی 

اسناد ارایه شده را به آنها اعطا کرد.

موسس فروشگاه شهروند مشاور برند 
اتاق بازرگانی شد

قاسم تقی زاده خامســی، موسس فروشگاه های 
زنجیره ای شــهروند، به عنوان مشاور اتاق تهران در 
زمینه ترویج نشــان تجاری انتخاب شد.  تقی زاده 
که پیش از این با راه اندازی فروشگاه های شهروند 
یکی از اولین برندهای بزرگ تجــاری را به اقتصاد 
ایران معرفی کرده است، سابقه راه اندازی و اداره چند 
روزنامه رسمی کشور را نیز در سابقه کاری خود به 
ثبت رسانده اســت. او ابراز امیدواری کرده است که 
در قالب فعالیت در اتاق تهران برای رفع یکی از مهم ترین 
دغدغه های اقتصاد ایران یعنی برندسازی اقدامات 

موثری انجام دهد. 

   وزیرنفت با مدیران پتروناس دیدار کرد                              توتال به دنبال همکاری با شرکت ملی نفت ایران است                              سینوپک به فاز دوم یادآوران برمی گردد

شهروند|  در شرایطی که اخبار اختلاس و فســادهای مالی دولت قبل 
یکی، یکی روی خروجی رســانه ها قرار می گیرد، حالا چند وقتی است که 
خبر معدوم سازی دوصدم ســیب زمینی های تولیدی کشور به دلیل فساد 
در انبار، حاشیه ســازی می کند. این روزها برای دومین بار در چند سال اخیر،  

سیب زمینی به ابزار بازی های سیاسی تبدیل شده است! 
ماجرا از آن جا شروع شــد که مدیرعامل تعاونی روستایی استان فارس در 
پاسخ به پرسش خبرنگار صداوسیما از فســاد  هزار و 400 تن  سیب زمینی 
در این استان خبر می دهد و می گوید این  سیب زمینی های انباری به شیوه 
دفن امحا شدند. 4 ماه بعد از این رخداد، خبر آرشیوی صدا و سیمای محلی، 
ناگهان در رسانه ها بزرگ و جنجال آفرین می شود. آن قدر که پای  سیب زمینی 
به نشست های هیأت دولت و مجلس و حالا به سازمان بازرسی کل کشیده 
شده است. با این حال که سازمان بازرسی کل به ماجرا ورود پیدا کرده است، 
حاشیه های  ســیب زمینی تمامی ندارد؛ آن قدر که عده ای اجرای یک قانون 
قدیمی در حوزه کشــاورزی را به نظام ســرمایه داری گره زده اند و از توزیع  
سیب زمینی های رایگانی که در گذشته با اهداف انتخاباتی انجام می شد، دفاع 
می کنند. سیب زمینی هایی که در دولت گذشته به صورت غیرقانونی از انبار 
دولت خارج شد و با اهداف انتخاباتی هزینه شد. حسین صفایی، مدیرعامل 
ســازمان مرکزی تعاون روســتایی فردی اســت که دیروز در این خصوص 
شفاف ســازی کرد و جزییات اجرای این قانون را توضیح داد. او به »شهروند« 
می گوید: امحای محصولات فاسد انباری برای نخستین  بار رخ نداده و پیش 
از این و در دولت های گذشــته نیــز بارها و بارها اتفاق افتاده اســت اما گویا 
سیب زمینی به یک ابزار تبدیل شــده است. او که دیروز ظهر در یک نشست 
خبری بین خبرنگاران حاضر شده بود با شفاف سازی و توضیح جزییات اجرای 
قانون خرید تضمینی، تاکید کرد: این اقدام کاملا قانونی بوده و قانون مصوب 
 آن نیز یک قانون جامع و کامل است که از  سال تصویب یعنی  سال 68 تاکنون

 4 بار مورد بازنگری قرار گرفته است. 
چرا   اطلاع رسانی نشد؟

صفایی درباره جزییات امحای 1400 تن  سیب زمینی اعلام کرد: در درج 
اخبار مربوط به این رویداد شــیطنت هایی انجام شده است. نخست این که 
مقدار سیب زمینی های در معرض فساد 1700 تن بود که 320 تن آن پیش از 
فساد و با مجوز دولت بین مددجویان سازمان بهزیستی و کمیته امداد توزیع 
شد و 1400 تن آن با تشکیل یک کمیته قانونی متشکل از نماینده دادستان 
استان فارس، نماینده وزارت کشاورزی و تایید نماینده وزارت بهداشت مبنی 
بر فاسد بودن ســیب زمینی ها، دفن شــد. او ادامه داد: میزان تولید سالانه 
سیب زمینی در کل اراضی تحت کشت ایران بین 4.5 تا 5 میلیون تن است که 
حدود 500 تا 550 هزارتن از محصول تولید شده توسط کشاورز برای کشت 
 سال آینده مورد استفاده قرار می گیرد. از این میان حدود 700 تا 800 هزار تن 
از محصول وارد صنایع تکمیلی شده و نزدیک به 2 میلیون و 700 هزار تن از آن 
به صورت تازه خوری مصرف می شود و متوسط صادرات سالانه سیب زمینی 
نیز حدود 320 هزار تن است. بنابراین میزان تولید  سیب زمینی با میزان نیاز 
کشور و صادرات تقریبا سر به سر است و ما مازاد کشت قابل توجهی نداریم که 
دور ریز شود. او تاکید کرد:  این که مباحثی مطرح می کنند که چرا سیب زمینی 
امحا شده را به مصرف صنعتی یا خوراک دام نرساندیم نیز نادرست است. زیرا 
صنعت و دامداران به عنوان خریدار محسوب می شوند و مطابق قانون خرید 
تضمینی، سازمان تعاون روستایی اجازه ندارد تا پایان فصل برداشت، با فروش 
سیب زمینی انبار شده، عرضه را در بازار زیاد کند و موجب بر هم خوردن تعادل 

عرضه و تقاضا شود. این کار دقیقا ناقض قانون خرید تضمینی است. 
اختیار دست بخش خصوصی است

مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون روســتایی ادامــه داد: عده ای بحث 
صادرات محصول را مطرح می کنند. صادرات ســیب زمینی به دست بخش 

خصوصی است و سازمان تعاون روستایی نمی تواند محصول انباری خود را 
صادر کند بلکه باید آن را از طریق مزایده به فروش برســاند. موضوعی که در 
مورد  ســیب زمینی های فارس رخ داد این بود که دولت  سیب زمینی مازاد 
را با قیمت کیلویی 320 تومان از کشــاورز خریده و انبار کرده بود و در زمان 
امحای  سیب زمینی ها، نرخ هر کیلوگرم  سیب زمینی در استان فارس به 100 
تومان رسیده بود. بنابراین اگر کسی قرار بود سیب زمینی صادر کند توجیه 
اقتصادی اش آن بود که محصول را از کف بازار تامین کند نه از مزایده تعاون 

روستایی.
برخی مسئولان نپرسیده، اظهار نظر کردند!

صفایی در پاسخ به پرسشــی مبنی بر این که چرا سخنگوی دولت اظهار 
داشته که این امحا توسط دولت انجام نشده، اما سازمان تعاون روستایی نظر 
دیگری در این رابطه دارد، گفت: به محض انتشار خبر امحای سیب زمینی ها 
در فارس، این سوال از سخنگوی دولت پرسیده شد که وی نیز چنین واکنشی 
نشان داد، این درحالی اســت که تا آن زمان کسی در این رابطه از ما سئوالی 
نکرده بود و احتمالا ایشان از این مسأله بی خبر بودند.صفایی ادامه داد: بنده 
به عنوان یک مدیــر از دولت و مجلس انتظار دارم وقتــی می خواهند درباره 
مسأله ای اظهار نظر کنند ابتدا جزییات آن را از مسئول مربوطه بپرسند و بعد 
اقدام به پاسخگویی کنند تا این مسأله زمینه سوءتفاهم را ایجاد نکند.  او در 
پاسخ به پرسش دیگر »شــهروند« مبنی بر ضعف صنایع تبدیلی و تکمیلی 
در حوزه کشاورزی و انبارهای نامناسب نیز گفت: این مسأله از گذشته وجود 
داشته و باید در طول این سال ها برای رونق صنایع تبدیلی و تکمیلی این حوزه 
اقدام می شد اما درحال حاضر دولت یازدهم برای تشویق صادرکنندگان به 
صادرات محصولات کشاورزی مشوق صادراتی اعطا می کند و همین هفته 
در وزارت جهاد کشاورزی جلسه ای است که برای باقی مباحث در این زمینه 

تصمیم گیری می کند.

جزییات نابودسازی 14٠٠ تن سیب زمینی و بحث های این روزها اعلام شد  

پشتپردهجنجالسیبزمینی
       مدیرعامل تعاون روستایی: جنجال امحای۲صدم سیب زمینی های کشور سیاسی است                                                3۲٠ تن سیب زمینی با مجوز دولت بین مددجویان توزیع شد   

عدد خبر

سیدمحســن محمودی رئیــس اتحادیه بارفروشــان 
کشور گفت:  نظارت کامل بر قیمت فروش میوه در خارج 
از میادین میوه و تره  بــار وجود ندارد و همین موضوع باعث 
می شود قیمت میوه  تا سه برابر قیمت میدان میوه و تره   بار در 
فروشگاه های سطح شهر فروخته شود. این درحالی است که 
قیمت  در میوه فروشی ها حداکثر باید 35 درصد بیشتر از نرخ  

میدان میوه و تره  بار باشد.

علی اصغر رمزی رئیس مرکز برنامه ریزی و نظارت بر دخانیات 
کشور اعلام کرد:  ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 20 برند 
بدون مجوز سیگار را معرفی کرد. مقرر شده جرایم سنگینی برای 
متخلفان و عرضه  کنندگان این برندها درنظر گرفته شود. مالبرو، 
رویال 5، ویلیامز، میلانو، میکادو، گراند، ویکتوری، ام ام، کینگ 
دام، پرستیژ، سر، والدن، میامی، پلیژر، کمل، سیکس، الگانس، 

بن، اروس، منچستر 20 برند بدون مجوز در بازار ایران است. 

رحمت الله پورموسی، دبیرکل کانون شوراهای اسلامی کار 
کشور با اعلام این که برای تخصیص کارت اعتباری کارگران با 
وزیر کار رایزنی هایی درحال انجام است، گفت: درهیچ کشوری 
بیش از 20 درصد کارگران قراردادی نیستند، این درحالی است 
که 94 درصد از کارگران کشور به صورت قراردادی کار می کنند. 
در همه جای دنیا به جز ایران کارگاه های دایمی و ماهیت کار 

مستمر قراردادهای بلندمدت با کارگران منعقد می کنند. 

محمدعلی عبدالله  زاده عضو هیأت امنای صندوق توسعه ملی 
منابع فعلی این صندوق را حــدود 42 میلیارد دلار عنوان کرد و 
گفت:  اختصاص تســهیلات از منابع صندوق توسعه ملی برای 
خرید هواپیما از تکالیف این صندوق اســت و هواپیما به عنوان 
ضمانت تسهیلات پذیرفته می شود. طبق ماده 84 قانون برنامه 
پنجم توسعه، اساسنامه صندوق توسعه ملی تعریف و شروطی 
نیز برای پرداخت تسهیلات توسط این صندوق تعیین شده است.
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موجودی صندوق توسعه ملی کارگران کشور قراردادی هستندبدون مجوز سیگار اعلام شدافزایش قیمت میوه از میدان تا مغازه

اتفاق روز

نیمی از منابع بانک ها قفل شده است

اضافه برداشت 100 هزار میلیارد 
تومانی بانک ها از منابع بانک مرکزی 
شهروند |  درحالی  که در روزهای گذشته نحوه 
عملکرد بانک مرکزی در رابطه با پرداخت تسهیلات 
خرید خــودرو و کالا )کارت های اعتباری( در بوته 
نقد قرار داشته است، برخی کارشناسان معتقدند 
با وجود مستقل نبودن کامل بانک مرکزی چنین 
اتفاق هایی چندان دور از نظر نیست و بانک مرکزی 
هم چاره ای جز این کار نداشته است. البته نتیجه 
آن هم در سال های گذشته با بدهی ها و مطالبات 

بانکی فراوان مشخص شده و برجا مانده است. 
حیدر مستخدمین حسینی، معاون اسبق وزیر 
اقتصاد با بیان این که بانک هــا 100 هزار میلیارد 
تومــان از منابع بانــک مرکزی اضافه برداشــت 
داشته اند، گفت: از 900 هزار میلیارد تومان سپرده 
در بانک ها، 450 هزار میلیارد تومان قفل شده که 
شــامل بدهی دولت، مطالبات معوق و استمهال 
بدهی هاســت. اگر بانکداری درعرصه بین المللی 
آسیب شناسی شود، این گونه دریافت خواهیم کرد 
که بانک ها به هیچ عنــوان وارد مقوله بنگاه داری 
و شرکت داری نشــده اند و به وظیفه خود پایبند 

بوده اند.
به گفته این کارشــناس اقتصادی، بانک های 
توسعه ای ارتباط مستقیمی با بودجه دارند و وظیفه 
تأمین منابع پروژه های تعریف شــده را عهده دار 
هستند. بانک های تخصصی موظف به تأمین وجوه 
بودند و بانک های تجاری هم کار تأمین منابع کوتاه 

 مدت را انجام می دادند.
حیدر مســتخدمین  حســینی در مورد نقش 
نظارتی بانک مرکزی، اظهار کرد: به  واسطه این که 
در طول سال های گذشته دولت ها علاقه  زیادی به 
دست اندازی به منابع بانک ها یا بهتر است بگوییم 
جیب مردم داشته  اند، بانک مرکزی نتوانسته عملا 

استقلال خود را حفظ کند.
وی افزود: ســهم دولــت در بانک هــا کمتر از 
10 درصد اســت، اما انتظارش بیش از این است. 
بانک ها در چند سال اخیر اضافه برداشتی به مبلغ 
100 هزار میلیــارد تومان از منابــع بانک مرکزی 
داشته اند که این به  دلیل دست اندازی دولت های 
قبل به منابع بانکی و تسهیلات تکلیفی بوده که بر 

دوش بانک ها گذاشته شده است.

 74 هزار تن سیب آذربایجان غربی 
به کشورهای خارجی صادر شد

فروش آب مجازی به 16 کشور
شهروند| درحالی  کــه هنوز بحران کم آبی به 
وقت خود باقی است و مشخص نیست برای این 
چالش باید چه چاره ای اندیشید؛ تولید و کشت 
محصولات آب بر و صــادرات این نوع محصولات 
که از آن به عنوان آب مجازی یاد می شود، بحران 
کم آبی را تشدید کرده است. در واقع در اوج بحران 
بی آبی محصولاتی کــه برای پــرورش آنها آب 
فراوانی مصرف می شود، همچنان در دستور کار 
قرار دارد و علاوه براین اقــدام به صادرات این نوع 
میوه ها و محصولات می کنیم که درحقیقت آب 
مصرف شده از طریق آنها از کشور صادر می شود. 
مانند ســیب که جزو میوه  های آب  بر به حساب 
می آید و حالا ما این میوه را به 16 کشــور صادر 

می کنیم.  
دراین باره اســماعیل کریم زاده رئیس سازمان 
جهاد کشــاورزی آذربایجان غربــی از صادرات 
بیش از 74 هزار تن ســیب درختی این استان به 
16 کشــور خبر داد و گفت: این میزان سیب به 
کشورهایی ازجمله عراق، هند، پاکستان، امارات 
متحده عربی، کویت، تاجیکستان، ترکمنستان و 
افغانستان صادر شده است و با توجه به رایزنی با 
کشورهای منطقه انتظار داریم این میزان صادرات 
افزایش یابد. وی ارزش ریالی سیب تولیدی استان 
را 15هزارمیلیــارد ریال اعلام کــرد و ادامه داد: 
میزان تولید در  ســال  جاری براساس برآوردهای 
انجام شــده یک میلیون  و326 هــزار تن بوده که 
نسبت به  سال گذشــته 38 درصد افزایش یافته 
است. وی بیان کرد: سیب درختی حدود 20 درصد 
از کل محصولات تولیدی کشــاورزی اســتان را 
شامل می شــود و با توجه به هزینه بالای تولید 
این محصول که قیمت تمام شده هرکیلوگرم آن 
اکنون 15 هزار ریال برآورد می شود، وضع کنونی 
فروش این محصول در بازار برای باغداران مقرون 

به صرفه نیست.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان  غربی 
بر ضرورت ایجاد واحدهای »سورت«  و بسته بندی 
درکنار سردخانه های موجود در استان تأکید کرد و 
افزود: قیمت سیب صنعتی درکنار جاده ها با ورود 
اتحادیه شرکت های تعاون روستایی استان برای 
خرید این محصول درحال حاضر به هر کیلوگرم 
دو هزار ریال افزایش یافته است که امیدواریم وضع 
سیب صنعتی در  سال آینده با برنامه ریزی های به 

موقع و تمهیدات لازم ساماندهی شود.
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